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Изучена способность взрослых беспородных белых мышей (как лабораторной 
модели, наиболее приближенной к диким популяциям мышей) поддерживать 
репродукцию вируса Эбола (ВЭ) в организме. Показано, что взрослые беспородные 
белые мыши, инокулированные ВЭ, в течение 23 пассажей поддерживают 
репродукцию вируса в печени. Повышение уровня тромбоцитов и раннее 
появление продуктов деградации фибрина и фибриногена свидетельствовали о 
сдвигах в системе гемостаза, которые, однако, не переходили в серьезную 
коагулопатию. Внешне животные были практически здоровы, за исключением 
апатичности, наблюдаемой на 5—7-е сутки. Таким образом, восприимчивость 



взрослых беспородных белых мышей к ВЭ характеризуется способностью 
поддерживать репродукцию вируса в печени без выраженных признаков инфекции. 
Такой характер восприимчивости мышей показывает возможную роль этого вида 
грызунов в трансмиссивном цикле ВЭ. 

вирус Эбола, восприимчивость, беспородные белые мыши 

Evaluation of Ebola virus reproduction in adult ICR white mice 

A. A. Chepurnov1, L. P. Sizikova1,2, A. A. Shelemba-Chepurnova1,2, L. V. 
Shestopalova3 

1Research Institute of Clinical Immunology, Siberian Branch, Russian Academy of 
Medical Sciences, Novosibirsk; 2Institute of Chemical Biology and Fundamental 
Medicine, Siberian Branch, Russian Academy of Sciences, Novosibirsk; 3Novosibirsk 
State University  

The investigators studied the ability of adult ICR mice (a laboratory model that was most 
approximated to the wild-type populations of mice) to maintain Ebola virus (EV) 
reproduction in the organism. The adult ICR mice inoculated with EV during 23 passages 
were shown to maintain viral reproduction in the liver. The elevated levels of platelets 
and the early generation of fibrin and fibrinogen degradation products suggested there 
were hemostatic changes that did not, however, progress to severe coagulopathy. The 
animals were in appearance apparently, other than adynamia observed on days 5-7. Thus, 
the susceptibility of the adult ICR mice to EV is characterized by their ability to maintain 
virus reproduction in the liver without evident signs of the infection. This pattern of 
susceptibility in the mice shows a possible role of this rodent species in the transmissive 
cycle of EV. 

Ebola virus, susceptibility, ICR mice 
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